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مقدمة: 
       يعد الفقدان السمعي من المشاكل الحسية التي يعاني منها البعض. واللجوء الي المعين السمعي احد الحلول لتعويض هذا الفقد بما يكافئه من برامج لسد الثغرات الزمنية الولادية والمكتسبة للفقدان السمعي مع تعدد انواع المعينات من سماعات او زراعة القوقعة Cochlear Implant . ويلعب وعي الوالدين بحساسية وخطورة المشكلة وإتخاذ الإجراء اللازم دوراً هاماً في رسم خريطة التوافق والسواء او الاضطراب للأطفال وهذا الدور يندرج تحت خطوات التوعية والأرشاد من جانب المختصين فهي احد اساسيات وركائز التدخل المبكر.

حيث يختص التدخل المبكر بمفهومة الشامل بالنسبة للأطفال زراعي القوقعة علي مهام متعددة منها ما يخص الجانب التأهيلي بعد اجراء الجراحة وبرمجة الجهاز المزروع ومنها ما يخص تقديم برامج التدخل المبكر اللغوية المبكرة التي تعتمد عليها جوانب النمو المختلفة للطفل مقارنة بأقرانة من العاديين, حيث ان اثراء حصيلة الطفل المعرفية واللغوية والاجتماعية يعزز قدراته علي التواصل ويعتمد الأطفال في مراحل النمو المبكرة علي التواصل غير اللفظي ولغة الاشارة باعتبارها جزء اساسي من مفهوم الوعي بالجسم باعتباره جزء أساسي من لغة الجسد. 
مشكلة الدراسة : 

   تتناول هذه الدراسة واحدة من أهم مشاكل النمو في المرحلة العمرية الحرجه للأطفال زارعي القوقعة وهي مشكلة التواصل اللفظي وذلك لأن لها من العواقب ما قد يؤثر في جوانب متعددة من التكوين النمائي للأطفال زارعي القوقعة, الي جانب القصور في التواصل والتفاعل الإجتماعي  
 تري الباحثة إمكانية استخدام برنامج قائم علي الوعي بالجسم لتنمية التواصل اللفظي لدى الأطفال  زراعي القوقعة كماً وكيفاً, وإختارت الباحثة هذة الفئة تحديداً نظراً لأنها تعاني من قصور واضح في جوانب نمو متعددة, وتصميم برنامج يقوم علي الوعي بالجسم يعزز احتمالات تطور النمو اللغوي والاجتماعي لديهم. ويمكن بلورة مشكلة الدراسة الحالية في السؤالين التاليين:

1-  ما أثر استخدام برنامج قائم علي الوعي بالجسم لتنمية التواصل اللفظي لدي الأطفال زراعي القوقعة؟

2-  ما مدي استمرارية تأثير البرنامج المستخدم بعد انقضاء شهر بعد تطبيق برنامج الدراسة على التواصل اللفظي للأطفال زراعي القوقعة؟
أهداف الدراسة: هدفت الدراسة الحالية إلى :

هدفت الدراسة الحالية إلي تنمية التواصل اللفظى للأطفال زراعي القوقعة بأستخدام برنامج تدخل قائم علي الوعي بالجسم والتحقق من استمرارية فاعليته.

مصطلحات الدراسة :

زراعة القوقعة:Cochlear Implant
  تُعرف الباحثة زراعة القوقعة إجرائياً علي أنها جهاز الكتروني صمم لالتقاط الأصوات ولتجاوز الجزء التالف والمختص بالسمع في القوقعة الطبيعة ويتكون من جزئين أحدهما يغرس جراحياً في الأذن الداخلية وأخر خلف عظمة ماستويد يحتوي على وحدة معالجة للأصوات تنقل الصوت عن طريق ملف ممغنط ملتصق بالرأس عن طريق وصلة تحتوي علي مجموعة من الألكتروليدات لمعالجة الأطياف المختلفة للكلام وتتيح إمكانية ولـوج المعلومات السمعية لفاقدي السمع من النوع الحسي العصبي( SNHL) خصوصاً ممن تتراوح درجة فقدانهم السمعي بين الدرجة الشديدة والعميقة(Severe to Profound Hearing Loss).
التواصل اللفظي:Verbal Communication 
     هي تلك المهارة التي تتضمن التواصل اللفظي، والتي تسهم في جعل الطفل متفاعل في بيئته بشكل مرضي، وتتبنى الباحثة التعريفات التالية:
أولاً: بُعد الاستماع: يقصد به قدرة الطفل زارع القوقعة على تميز الأصوات المختلفة وفهم وتفسير الحروف والكلمات وتكوين الجمل واستعراض النتائج منها.

ثانياً: بُعد التحدث: وهي قدرة الطفل زارع القوقعة على التعبير عما يجول في خاطره من أفكار وآراء ومشاعر واحتياجات خاصه به بطريقة صحيحة ومفهومة ومناسبة .

تعريف الوعي بالجسم:Body Awareness
    تعرفه الباحثة إجرائياً بأنه " قدرة الطفل على معرفة أجزاء جسمه وتسميتها ومعرفة وظائفها بحيث تعكس هذه الحالة من الوعي بالجسم حال وقدرة عقلية متمايزة تعمل على تحقيق التفاعل اللغوي وزيادة التفاعل الاجتماعي علي مستوي كل من الاستماع والتحدث.
فروض الدراسة :

· توجد فروق داله إحصائيًا بين متوسطات رتب درجات الأطفال زارعي القوقعة فى القياسين القبلي والبعدي بعد تطبيق برنامج الدراسة على مقياس التواصل اللفظي (الإستماع، التحدث، الدرجة الكلية) في اتجاه القياس البعدي.
·  توجد فروق داله إحصائيًا بين متوسطات رتب درجات الأطفال زارعي القوقعة فى القياسين القبلي والبعدي بعد تطبيق برنامج الدراسة على مقياس الوعي بالجسم في اتجاه القياس البعدي.
· لاتوجد فروق دالة احصائيا بين متوسطات رتب درجات الأطفال زارعي القوقعة في القياسين البعدي والتتبعي على مقياسي التواصل اللفظي والوعي بالجسم.
منهج الدراسة :
تقوم الدراسة الحالية على المنهج شبه التجريبي باستخدم التصميم التجريبي ذو المجموعة الواحدة, الذي يهتم بالتعرف علي أثر متغير مستقل( برنامج تدخل قائم علي الوعي بالجسم) علي متغير تابع (التواصل اللفظي) لدي أطفال زراعة القوقعة, ويعتبر المنهج شبه التجريبي من أنسب مناهج البحث العلمي التي يمكن استخدامها في معالجة مشكلة الدراسة الحالية.
عينة البحث : 
    اختارت الباحثة عينة البحث بالطريقة العمدية من أطفال مركز رؤية بشبرا الخيمة, بمحافظة القليوبية, وتكونت عينة الدراسة من (10) أطفال من زراعي القوقعة الذين يعانون من قصور في التواصل اللفظي, وتراوحت أعمارهم بين (4: 5) سنوات, ومتوسط أعمارهم الزمنية(4.4) سنة, وقد تم اختيارهم من إجمالي عينة (23) طفل. 
أدوات الدراسة :
1- اختبار المصفوفات الملونة لذكاء الأطفال            (حسن، 2014)
2- مقياس مهارات التواصل اللفظي (إعداد الباحثة).

3- مقياس الوعي بالجسم (إعداد الباحثة)
4- برنامج الدراسة (إعداد الباحثة):
نتائج الدراسة 

1-  توجد فروق داله إحصائيًا بين متوسطات رتب درجات الأطفال زارعي القوقعة فى القياسين القبلي والبعدي بعد تطبيق برنامج الدراسة وذلك على مقياس  التواصل اللفظي (الإستماع، التحدث، الدرجة الكلية) في اتجاه القياس البعدي.
2- توجد فروق دالة إحصائيًا بين متوسطات رتب درجات الأطفال زارعي القوقعة في القياسين القبلي والبعدي بعد تطبيق البرنامج وذلك على مقياس الوعي بالجسم (التسمية، التعرف والإشارة، الوظيفة) في اتجاه القياس البعدي.
3- لاتوجد فروق دالة احصائيا بين متوسطات رتب درجات الأطفال زارعي القوقعة في القياسين البعدي والتتبعي على مقياسي التواصل اللفظي والوعي بالجسم.
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· Introduction:

        Auditory loss is one of the sensory problems Suffered   by some people. Resorting to the auditory aids is one of the solutions to compensate this loss via equivalent programs to fill the acquired and birth time gaps of the auditory loss with the multiple types of aids such as earphones or cochlear Implant. Parents' awareness of the sensitivity and seriousness of the problem and taking the necessary action plays an important role in drawing the map of compatibility and equality or disorder of children. This role falls under the steps of awareness and guidance by the specialists. It is one of the foundations and pillars of early intervention.
     The  early intervention is concerned with the comprehensive  concept  for the children implanting cochlear in several tasks, including  rehabilitation  aspect following  the surgery and programming the implanting device , providing the early linguistic  intervention programs on which the different aspects of growth of the child  depended on ,compared to his peers of  the normal children , since the enrichment of Cognitive, linguistic and social skills enhance their communication abilities. The children in the early stages of development rely on nonverbal communication and sign language as an essential part of the concept of body awareness as an essential part of body language.
Problem of the study:
   This study deals with the problem of  verbal communication as one of the most important problems of growth in the critical age stage of children implanting cochlear.  This is because it has consequences may affect many aspects of the developmental constitution of the children implanting cochlear, along with inadequate communication and social interaction

 The researcher sees the possibility of using a program based on the awareness of the body to develop verbal communication in the children of the cochlear qualitatively and quantitatively. The researcher chooses this category precisely because it suffers from a clear failure in multiple aspects of growth and designing a program based on awareness of the body enhances the prospects of developing their linguistic and social development. The problem of the present study can be crystallized in the following two questions:
1- What is the effect of using body awareness- based program to develop the verbal communication for the children implanting cochlear? 

2- What is the extent of continuity the effect of the program used after one month following the application of the study program on the verbal communication of children implanting cochlear?

Objectives of the study: 

The present study aims at developing the verbal communication of the children implanting  sochlear  using  body awareness  - based  intervention program  and verifying the continuity of its effectiveness.
Terminology of study :
Cochlear Implants: 

 The researcher defines cochlear implantation as an electronic device designed to capture sounds and surpass the damaged part concerned with  hearing in the natural cochlear. It consists of two parts, one surgically implanted in the inner ear and another behind the bone of a mastoid containing a sound processing unit which  conveys the sound  via a magnetic file adhered to the head  by a joint contains a group of electrolytes to process the different spectra of speech and provide access to auditory information for those who lost  hearing of  the neural  sensory type (SNHL), especially those with a degree of loss of hearing ranging from Severe to Profound Hearing Loss.

 Verbal Communication:

     It is the skill that includes verbal communication, which contribute to make the child interact in his environment satisfactorily. The researcher adopts the following definitions:
First: After listening:  it means the ability of the child implanting cochlear to distinguish the different sounds,   understand and   explain the letters and the words,   compose sentences and review the results thereof.
Second: After talking:  it the ability of the child implanting cochlear to express his thoughts, opinions, feelings and needs in a proper, understandable and appropriate way.
 Body Awareness:

    The researcher   procedurally   defines it as "the child's ability to know and  name the parts of his body  and know their functions  to reflect this state of awareness of the body and differential mental ability  working to achieve the linguistic interaction and increase social interaction at the level of both listening and speaking.
Hypotheses of the study:
•  There are  statistically significant mean differences of the scores rank  for the children implanting  cochlear  in pre- measurement and post – measurement following  the application of the study program on the scale of  verbal communication (listening, speaking, total score) in the direction of post – measurement.

•  There are  statistically significant mean differences  of the scores rank for the children implanting  cochlear  in the pre- measurement and post- measurement  following  applying the study program on the scale of body awareness in the direction of post measurement .
 • There are no statistically significant mean differences of the scores rank for the children implanting  cochlear  in the post- measurement and sequential measurement  on  the  verbal communication and body awareness measurements.
Method of the Study:

The current study is based on a semi-experimental method using a single-group experimental design, which is concerned with identifying the effect of an independent variable (an intervention program based on body awareness) on a dependent variable (verbal communication) for the children implanting cochlear. The semi- experimental method is considered one of the most suitable scientific research methods   which can be used to address the current study problem.
Sample of the study   :
    The researcher uses the sample of research in an intentional way from the children in the center of vision in Shubra – Alkhema , governorate of Qalubea .   The sample  of study consists of (10) children implanting  cochlear  who suffer from poor verbal communication, ranging in age from 4 to 5 years, and the average  of their  time age  (4.4) years. They are selected   from a total of ( 23) children.
Tools of the study:

1-  The test of  the colorful matrices for children intelligence  (Hassan, 2014)

2- The scale of verbal communication skills (prepared by the researcher) 
3 – The scale of Body awareness (prepared by the researcher)

4 - The program of study (prepared by the researcher)

Results of the study

1- There are  statistically significant mean differences   of  scores rank  for children implanting  cochlea in the pre-measurement and post- measurement  following the application of the study program on the verbal communication scale ( Listening, speaking, total score) in the direction of post –measurement. 

 2 - There are statistically significant mean differences of scores rank for children implanting cochlea in the pre- measurement and post- measurement following the application of the program on the scale of body awareness (naming , identification, signal and function) in the direction of post- measurement. 

 3 - There are no statistically significant mean differences of scores rank for children implanting cochlea in the pre- measurement and sequential measurement on the scales of verbal communication and awareness of the body.
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